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لنا ناصحةً وأمينةً وكريمةً وذلك لمتابعتها وتوجيهاتها    به وكانتنهتدي  

ونصحها وكانت صبورة مهما أثقـلنا عليها، جعلها االله من الأبرار ومن يتولاهم االله  
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  المستخلص

إتجهــــت معظــــم الشــــركات إلــــى تبنــــي مفــــاهيم الجــــودة لتحســــين منتجاتهــــا وتقليــــل       
والتـــي أملتهـــا ) الداخليـــة والخارجيـــة( تكلفتهـــا وزيـــادة أرباحهـــا كنتيجـــة للمنافســـة الشرســـة
التكنولـــوجي المتســـارع  التطـــور ومـــع. ضـــرورات البقـــاء فـــي الأســـواق المحليـــة والعالميـــة

؛ وجــدت هــذه الشــركات أن تبنــي مفــاهيم الجــودة ضــروري للبقــاء والتنــافس الحــاد للبقــاء
واســتخدام  6ســيجماومــن هنــا نبعــت أهميــة تبنــي مفــاهيم . والتنــافس ولكنــه غيــر كــافي



ك  

ــــة بجــــودة المنتجــــات  تقليــــل (الأدوات والأســــاليب الإحصــــائية لحــــل المشــــكلات المتعلق
  . وعكس القدرة الحقيقية للعمليات) المعيب وارضاء العملاء

فــــي ) 6ســــيجما(تناولــــت الدراســــة عوائــــق تطبيــــق منهجيــــة إدارة الجــــودة الشــــاملة       
  .للألمونيوم المحدودةمنظمات الأعمال السودانية دراسة حالة شركة جياد 

  :إلىالدراسة  هدفتو 
  .6سيجماالتعرف على منهجية إدارة الجودة الشاملة  - 1
 .في منظمات الأعمال السودانية  6سيجماالتعرف على عوائق تطبيق منهجية  - 2

   .إتبعت الدراسة المنهج الوصفي التحليلي
 :بنيت الدراسة على عدد من الفرضيات من أهمها

 .يعتبر أساساً لنجاح المنظمة  6ا بتطبيق منهجية سيجماإلتزام الإدارة العلي - 1

وبين ضعف  6هنالك علاقة ذات دلالة إحصائية بين عدم تطبيق منهجية سيجما - 2
 .الإمكانات البشرية

وبين عدم معرفة الأدوات  6هنالك علاقة احصائية بين عدم تطبيق منهجية سيجما -3    
  .والأساليب الإحصائية 

  
  
  
  
  
  

  :في ة إلى مجموعة من النتائج تمثل أهمهاتوصلت الدراس
 6ســيجمابتطبيــق منهجيــة بشــركة جيــاد للألمونيــوم لاتلتــزم الإدارة العليــا  .1

ولا  6ســيجمالتنفيــذ برنــامج  والتشــجيع حيــث أنهــا لاتــوفر الــدعم المعنــوي
ولاتزيــــــل  6ســــــيجماة لبرنـــــامج تـــــوفر المــــــوارد الماديـــــة والماليــــــة المناســــــب

بــالرغم مــن أنهــا تمــنح ســلطة حــل لعمــل الصــعوبات التــي تواجــه فــرق ا
 .المشكلات لفريق العمل



ل  

وأيضـاً لايلتزمـون بالتـدريب المسـتمر  6سـيجمالايلتزم العاملون بمنهجية  .2
مــن أجــل تحســين الأداء بــالرغم مــن أنهــم يتمتعــون بكفــاءة عاليــة وقــدرة 
ــــديهم القــــدرة علــــى إكتســــاب معــــارف  علــــى الإبــــداع والإبتكــــار وأيضــــاً ل

 .لتغيير وجه المنظمة نحو الأفضل 6سيجماوأدوات منهجية 

العاملون مؤهلون لتطبيـق الأدوات والأسـاليب الإحصـائية تطبيقـاً شـاملاً  .3
ويستخدمونها في ضبط وتحسـين نشـاطات الشـركة وأيضـاً تتـوفر الخبـرة 
الكافيــــة لــــدى المــــدراء باســــتخدام الأدوات والأســــاليب الإحصــــائية بينمــــا 

ف الإحصــائي لعكــس قــدرة العمليــات لاتســتدل الشــركة بمســتوى الإنحــرا
ــــة ولا تطبــــق المنظمــــة بانتظــــام الأدوات والأســــاليب الإحصــــائية  الحقيقي

 .لحل المشكلات

  :خرجت الدراسة بتوصيات أهمها

 6ضــرورة التــزام الإدارة العليــا بشــركة جيــاد للألمونيــوم بتطبيــق منهجيــة ســيجما. 1
  .لأنها تعتبر أساساً لنجاح الشركات

وأيضـاً بالتـدريب علـى مجـالات الجـودة  6العاملين بمنهجية سيجما ضرورة التزام.2
ــــات  ــــزام باســــتمرارية التــــدريب  6ســــيجماوتطبيق لأن  مــــن اجــــل تحســــين الأداءوالإلت

  .العاملين هم أعظم موارد للشركة
ضــرورة الإهتمــام باســتدلال الشــركة بمســتوى الإنحــراف الإحصــائي لعكــس قــدرة . 3

دوات والأســــــاليب الإحصــــــائية لحــــــل المشــــــكلات العمليــــــات الحقيقيــــــة وبتطبيــــــق الأ
 .بانتظام

  
 

Abstract 
 

      Many firms have adopted the concepts quality to improve its products, minimize 
the cost and maximize the profits due to internal and external high competition which 
has been dictated by the needs for survival in the local and international markets. 
With accurate technological development coupled with high competition for survival, 
it becomes imperative for these firm to adopt the quality concept for survival but that 
is not sufficient, this resulted in the emergence of the concepts of six sigma and the 
use of statistical  methods and tools to resolve the problem related the products quality 
( reducing the defects and customers` satisfaction) and reflecting the real capabilities 



م  

processes. The study tacked the obstacle of applying the total quality management 
(six sigma) in the Sudanese business organizations. A case study of GIAD Aluminum 
Co Ltd. 
The study aimed at: 

1. Investigating the method of the total management(six sigma). 
2. Investigating the obstacles hindering the application of the (six sigma) method 

in the Sudanese organizations. 
The study adopted the analytical descriptive method. 
The study has been based on a number of important hypotheses: 
1. The top management commitment to the application of the (six sigma) method 

is viewed as a success to the firm.    
2. There is astatically significant relationship between non application of the (six 

sigma) method and lack of human potentials. 
3. There is astatically significant relationship between lack of applying the (six 

sigma) method and lack of knowledge about the statistical methods and tools.   
The study has arrived at a number of results: 
1. The top management of GIAD Aluminum company dose not  observe the 

application of the six sigma method, as it does not provide the moral support 
and encouragement to execute the six sigma programme and dose not provide 
the financial resources for the six sigma programme, does not up lift the 
burden of the working teams despite the fact, it has the authority to resolve the 
problems facing the working team. 

2. The employees are not committed to the six sigma method nor to the 
continuous training for improving their performance although they are 
competent and have the ability to innovate and acquire knowledge and 
methodological tools of the six sigma to improve the image of the organization 
for the better. 

3. The employees are capable of applying the statistic  methods and tools fully 
and using them in regulating and improving the company's activities manager 
have sufficient experiences to use the statistical methods and tools while the 
company does not indicate the level of statistical deviation to reflect the real 
capability processes and the organization does not apply the statistical 
methods and tools consistently to resolve the problems. 

The study has come with the following important recommendation: 
1. The need for the top management at GIAD company for Aluminum to apply 

the six sigma method because it is the base for success of companies. 
2. The employees should be committed to the application of the six sigma 

method and should attend training courses on quality and the six sigma 
applications for the improvement of their performance because they are a 
resource to the company. 

       3. There is a need for the company to indicate the level of the statistical           
            deviation to reflect the real capability processes through application of       
            tools and statistical methods to resolve the problem consistently.                 

                                                                   
 


